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A scãzut creditarea
în zona euro

Creditarea cãtre societãþile ºi con-
sumatorii din zona euro a scãzut la
finele anului trecut, în pofida semne-

lor de îmbunãtãþire
a sectorului finan-
ciar. Potrivit Bãn-
cii Centrale Euro-
pene, volumul cre-
ditelor cãtre secto-
rul privat din zona
euro a scãzut cu

0,7% în decembrie 2012, în ritm
anual, dupã un declin de 0,8% în no-
iembrie.

Italia a vândut titluri
de stat la randamente
în declin

Italia a vândut, ieri, certificate de
trezorerie de 8,5 miliarde euro (11,4
miliarde dolari) cu maturitatea la
ºase luni, la randamente în scãdere.

Trezoreria de la Roma a plasat titluri
la un randament de 0,731%, faþã de
0,949% la licitaþia similarã prece-
dentã, din decembrie 2012. Nivelul
de 0,731% este cel mai redus din 26
martie 2010 pânã în prezent. Cererea
din cadrul licitaþiei de ieri a fost de
1,65 ori mai mare decât oferta.

Creºterea PIB-ului
Poloniei a încetinit

Economia Poloniei a crescut, în
2012, în cel mai lent ritm din ultimii
trei ani, în condiþiile în care cheltuie-
lile de consum au fost afectate de cri-
za din zona euro.

PIB-ul Poloniei a sporit cu 2%
anul trecut, com-
parativ cu 2011,
când crescuse cu
4,3%, potrivit da-
telor preliminare
anunþate ieri de
Oficiul Central de
Statisticã de la

Varºovia. Ritmul de expansiune
consemnat anul trecut este conform
aºteptãrilor analiºtilor.

Euro urcã la cel mai
ridicat nivel din 2011,
faþã de dolar

Moneda unicã europeanã s-a
apreciat ieri, pe pieþele externe,
atingând cel mai ridicat curs din
2011 pânã în prezent, raportat la do-
lar. Avansul s-a bazat pe perspecti-
vele îmbunãtãþite privind zona euro,
respectiv pe aºteptãrile referitoare la
menþinerea de cãtre Federal Reserve
(banca centralã a SUA) a politicii
monetare relaxate.

Euro a urcat cu 0,2% la ora 11.06,
pe piaþa din New York, la 1,3478 do-
lari. Anterior, moneda împãrþitã de
17 state din Uniunea Europeanã ur-
case la 1,3496 dolari – cel mai ridicat
curs din decembrie 2011 pânã la
momentul actual.

Vânzãrile retail din
Spania, în declin

Vânzãrile retail din Spania au scã-
zut cu 10,7% în decembrie 2012, în
ritm anual, dupã un declin de 7,8%
înregistrat în noiembrie, anunþã
Institutul Naþional de Statisticã de la
Madrid. Declinul lunar a fost al
30-lea consecutiv.

Pe întregul an trecut, vânzãrile re-
tail din Spania s-au redus cu 6,8%
comparativ cu 2011.
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În atenþia abonaþilor la ziarul “BURSA”
Dacã sunteþi abonaþi la ziarul “BURSA” ºi nu aþi

primit ziarul, vã rugãm sã ne contactaþi la nr. de te-
lefon: 021.311.22.36/37 sau la adresa de e-mail:
abonamente@bursa.ro.

DEPARTAMENTUL DIFUZARE “BURSA”

RECURSUL LA FALIMENTUL FORTUS SE JUDECÃ MÂINE

Volintiru: “Noul plan
de reorganizare poate
salva «Fortus» Iaºi”

Reporter: Având în vedere cã
mâine urmeazã sã se judece recursul
în cazul “Fortus” Iaºi, ce estimãri
aveþi pentru viitorul companiei?

Adrian Volintiru: Eu sunt foarte
încrezãtor cã va fi acceptat recursul.
Atâta vreme cât AAAS, SIF Moldo-
va (n.r. cu un portofoliu de 13,56%
din capitalul social al combinatului
industrial), Guvernul României,
Consiliul Judeþean Iaºi, Primãria
Iaºi, mergem în aceeaºi direcþie - cã
procesul trebuie câºtigat în recurs, cã
“Fortus” trebuie sã meargã înainte ºi
sã se dezvolte, sã se reorganizeze -,
eu zic cã lucrurile vor merge bine.
Consider cã avem ºanse mari sã
câºtigãm, pentru cã, în a doua parte a
anului, s-a observat o reorientare a
Guvernului cãtre salvarea unitãþilor
de producþie ºi a industriei româ-
neºti. În aceste condiþii, pentru fieca-

re dintre întreprinderile mari, chiar
dacã sunt în situaþii dificile, avem
comandamente interministeriale,
avem discuþii, mãsuri concrete,
avem planuri, ne implicãm…

Reporter: ªi reprezentanþii FMI
susþin reorganizarea judiciarã. Toc-

mai au apreciat pozitiv evoluþia “Hi-
droelectrica” dupã ce a intrat în in-
solvenþã…

Adrian Volintiru: “Hidroelectri-
ca” nu este singurul exemplu. Ne pu-
tem uita ºi la “Uztel”, care,
aflându-se în insolvenþã, merge pe
profit de peste un an. Din punctul
meu de vedere, “Uztel” este o fabri-
cã salvatã.

Reporter: Dacã, mâine, justiþia ad-
miterecursul,carevafiurmãtorulpas?

Adrian Volintiru: Vom merge
înainte cu noul plan de reorganizare,
care este fezabil ºi, dupã pãrerea
mea, poate fi foarte uºor realizat ºi
poate salva societatea.

Reporter: Ce presupune acest
plan de reorganizare?

EMILIA OLESCU
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Acordul cu FMI,
în prelungiri
l Privatizarea “CFR Marfã”, oferta secundarã
pentru “Transgaz” ºi selecþia intermediarului
pentru “CE Oltenia”, printre obiectivele care
trebuie realizate

Acordul de tip preventiv pe
care þara noastrã îl derulea-
zã cu Fondul Monetar

Internaþional (FMI) urmeazã sã fie
prelungit cu trei luni, evaluarea fiind
programatã sã aibã loc la finele lunii
iunie, prin votul
acordat în Consi-
liul Director, a
declarat ºeful mi-
siunii Fondului în
România, Erik de
Vrijer. Extensia
ar urma sã permi-
tã Guvernului sã
atingã obiectivele
convenite, de pri-
vatizare a unor
companii, lista-
rea, primarã sau
secundarã, a unor
întreprinderi pe
Bursa de Valori
Bucureºti (BVB), precum ºi imple-
mentarea managementului profesio-
nist în cadrul unor firme de stat, a
precizat domnia sa.

Printre obiectivele agreate se aflã
selecþia unui investitor strategic pen-
tru “CFR Marfã” ºi încheierea acor-
dului de vânzare-cumpãrare cu aces-
ta. De asemenea, ar trebui ca, pânã la
data evaluãrii acordului, sã aibã loc

oferta publicã secundarã pentru 15%
din acþiunile “Transgaz”, precum ºi
selectarea companiei sau consorþiu-
lui care sã intermedieze oferta publi-
cã iniþialã pentru 15% din titlurile
“Complexului Energetic Oltenia”, a

precizat Erik de
Vrijer.

Oficialul FMI a
explicat cã s-a de-
cis o prelungire de
trei luni, în loc de
douã, aºa cum so-
licitase Guvernul
la începutul mi-
siunii, pentru ca
Executivul sã aibã
suficient timp sã
aleagã investito-
rul strategic pen-
tru “CFR Marfã”.

În cazul în care
þara noastrã nu va

îndeplini þintele stabilite, actualul
acord va expira, ceea ce înseamnã cã
nu vommai avea o înþelegere cu FMI.

Reprezentanþii instituþiei estimea-
zã cã economia þãrii noastre a stagnat
anul trecut, în timp ce, pentru acest
an, prognozeazã o creºtere de 1,5%.

ALEXANDRU SÂRBU

(continuare în pagina 15)

Tribunalul decide
insolvenþa “Oltchim”
l Administratorul special va fi ales de AGA l Titlurile OLT, minus 48%
în patru zile

Miezul zilei de astãzi va
marca intrarea “Oltchim”
(OLT) în insolvenþã, de-

sigur, dacã Tribunalul Vâlcea va
aproba cererea companiei.

Instanþa trebuie sã aprobe ºi pro-
punerea conducerii
“Oltchim” ca adminis-
trator judiciar sã fie un
consorþiu format din
Rominsolv, în care
partener coordonator
este avocatul Gheor-
ghe Piperea, ºi BDO
Business Restructu-
ring, în care partener
este Niculaie Bãlan.

Înglodatã în datorii,
compania nu va avea un drum uºor
cãtre reorganizare ºi privatizare.

Primul pas va fi ca administra-
torul judiciar sã convoce acþiona-
rii care se vor pronunþa în Aduna-
rea Generalã dacã doresc sau nu

un administrator special ºi, în func-
þie de decizie, vor face o nominali-
zare.

Deºi Wojciech Zaremba, repre-
zentantul acþionarului minoritar
PCC SE, ne-a declarat cã îºi doreºte

sã fie implicat în administrarea com-
paniei, se pare cã autoritãþile au în
vedere o variantã care sã satisfacã in-
teresele tuturor acþionarilor. Pentru o
astfel de hotãrâre mai este însã timp,
încât AGA se poate þine în 30 de zile

la data convocãrii.
La Oltchim suntem creditor majo-

ritar. Acum, insolvenþa este singura
soluþie viabilã ºi, apoi, identificarea
cãilor ca businessul sã urce, sã încea-
pã sã producã.

Administratorul ju-
diciar al Oltchim
(OLT) va prezenta la
jumãtatea lunii aprilie
un raport privind si-
tuaþia companiei, când
vor fi stabilite mãsuri-
le ce pot fi adoptate în
acest caz, conform
scrisorii de intenþie
convenitã de Guvern
cu FMI. Potrivit docu-

mentului, insolvenþa va avea ca re-
zultat o reducere semnificativã a ac-
tivitãþii companiei.

ADINA ARDELEANU
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ESTIMÃRI SOCIÉTÉ GÉNÉRALE PENTRU
SEMESTRUL ÎNTÂI:

Preþul aurului va urca la cel
puþin 1.800 dolari uncia

Preþul aurului se va menþine, proba-
bil, la peste 1.630 de dolari uncia în ur-
mãtoarele luni ºi ar putea urca la cel
puþin 1.800 de dolari uncia înainte sã
se înscrie pe un curs descendent în cea
de-adoua jumãtateaanului curent, an-
ticipeazã “Société Générale” SA.

“Toþi indicatorii tehnici aratã cã nu
vom asista la o corecþie majorã, deo-
camdatã”, a declarat, potrivit Bloom-
berg, Stephanie Aymes, analist în ca-
drul bãncii franceze.

Ieri, pe piaþa lon-
donezã, cotaþia au-
rului cu livrare imediatã a crescut cu
0,5%, la 1.663,07 dolari/uncie. Ni-
velul este, însã, cu mult sub maximul
record atins în septembrie 2011, de
1.921,15 dolari uncia.

La Comex New York, preþul auru-
lui cu livrare în aprilie a urcat cu
0,6% ieri, la ora 09.57, ajungând la
1.664,40 dolari/uncie. Avansul a fost
determinat de speculaþiile potrivit
cãrora banca centralã a SUA (Fede-
ral Reserve) va continua mãsurile de
stimulare a economiei.

Luna aceasta, banca americanã de
investiþii “Goldman Sachs Group”
Inc. estima cã preþul metalului gal-
ben va urca la 1.825 dolari uncia în
trimestrul întâi din 2013. Potrivit
bãncii elveþiene “Credit Suisse
Group” AG, preþul mediu al aurului
va fi de 1.740 dolari/uncie în 2013
(nivel mediu record), iar în 2014
vom asista la un declin.

În 2012, cotaþia aurului a urcat în
aºteptarea mãsuri-
lor bãncilor centra-
le din întreaga lume

pentru susþinerea economiei, înre-
gistrând cea mai lungã perioadã de
avans din 1920 pânã în prezent, res-
pectiv 12 ani.

Preþul aurului a urcat cu 7% în
2012. Cotaþia medie a anului trecut a
fost, pe piaþa futures americanã, de
1.670,71 dolari/uncie - nivel record.

În octombrie anul trecut, preþul
aurului a urcat la 1.800 de dolari un-
cia, însã nu a reuºit sã ajungã la
1.900 de dolari/uncie, nivel consem-
nat în 2011. (A.V.)

MATERII PRIME

Erik de Vrijer a declarat cã
þara noastrã nu va putea
încheia un acord cu FMI fãrã
sã realizeze ºi o înþelegere cu
Comisia Europeanã.

Recursul la sentinþa de intrare în faliment a combinatului

“Fortus” Iaºi, înaintat de creditori, va fi judecat mâine, în

instanþã. Constantin Adrian Volintiru,

preºedintele Autoritãþii pentru Admi-

nistrarea Activelor Statului (AAAS),

creditorul majoritar al societãþii

ieºene, are toatã încrederea cã recur-

sul va fi admis de justiþie. Domnia sa ne-a declarat,

într-un interviu, cã noul plan de reorganizare a companiei

este fezabil ºi poate salva “Fortus”

SA. La jumãtatea anului trecut,Tri-

bunalul Târgu Mureº a decis intra-

rea în faliment a combinatului, care

se afla în insolvenþã din anul 2008.

AIPC CONTRA TRANSFORMÃRII RASDAQ CU FORÞA

O cauzã dreaptã, ca pretext?
Asociaþia Investitorilor pe

Piaþa de Capital ºi Bursa de
Valori Bucureºti se aflã, de

douã sãptãmâni, în conflict deschis,
pe tema modificãrii statutului pieþei
“Rasdaq”.

Aparent, cele douã instituþii vor-
besc despre acelaºi lucru - protejarea
intereselor investitorilor. Însã din
înverºunarea atacurilor AIPC ºi din
rãspunsurile, mai calme, ale BVB
reiese cã, pur ºi simplu, nu reuºesc sã
priceapã unul ce vorbeºte celãlalt.

“Concilierea” care era programatã
pentru ieri între reprezentanþii celor
douã instituþii a fost anulatã.

Statutul pieþei Rasdaq a fost în dis-
cuþie de nenumãrate ori în anii trecu-
þi, însã este pentru prima datã când
dezbaterile pe subiect stârnesc ata-
curi atât de puternice în piaþa de ca-
pital.

Astfel, agresivitatea ºi frecvenþa
lor ar putea avea ºi o altã mizã, expri-
matã, de altfel, public, în comunica-
tul AIPC de luni: demisia Consiliu-
lui BVB.

Este de notorietate faptul cã actua-
lul consiliu BVB, condus de Lucian
Anghel, dar ºi directorul general
Victor Cionga, nu sunt pe placul
unora dintre actorii din piaþa de capi-

tal.
Pentru aceºtia, pretextul Rasdaq

nici cã putea pica mai bine.
AIPC a catalogat drept “ocultã ºi

nelegalã” iniþiativa BVB de trans-
formare a Rasdaq în sistem alterna-
tiv de tranzacþionare ºi a cerut demi-
sia conducerii Bursei de Valori Bu-
cureºti.

În replicã, Bursa a transmis, ieri,
cã a fãcut propunerea în contextul
consultãrilor publice iniþiate de Co-
misia Naþionalã a Valorilor Mobilia-
re (CNVM), referitoare la “dizolva-
rea Rasdaq”, ºi al discuþiilor care au
urmat acestei iniþiative.

BVB precizeazã cã a solicitat
CNVM menþinerea tuturor regulilor
de transparenþã ºi tranzacþionare in-
cidente companiilor listate pe piaþa
Rasdaq, inclusiv menþinerea obliga-
þiilor de raportare ºi a regimului cu-
rent de listare, precum ºi a altor pre-
vederi care vizeazã protejarea acþio-
narilor minoritari.

Rãspunsul AIPC nu s-a lãsat
aºteptat. Ieri, Asociaþia a considerat
declaraþiile BVB drept “o manipula-
re grosolanã a faptelor”.

ADINA ARDELEANU
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